
ZÁPIS 
ze zasedání rozšířeného Předsednictva GA AV dne 9. října 2007 

 
 
Přítomni: podle prezenční listiny. 
 
1. Zasedání rozšířeného Předsednictva (RPGA) zahájil předseda GA AV Dr. J. Gabriel. 

Přivítal přítomné místopředsedy GA AV, předsedy oborových rad, předsedu Rady pro 
mezioborové projekty (RMP) a zástupce sekretariátu GA AV. 

2. Hlavním bodem jednání bylo schválení nového postupu při rozdělování finančních 
prostředků mezi jednotlivé oborové rady GA AV a RMP. Důvodem pro změnu výpočtu 
bylo zejména zjednodušení a zprůhlednění způsobu rozdělování finančních prostředků. 

3. Prof. Schwabik, místopředseda GA AV, podrobně vysvětlil a zdůvodnil novou metodiku 
rozdělování finančních prostředků. Při stanovení výše finančních prostředků pro 
jednotlivé oborové rady nově navrhovaným způsobem se vychází z objemů prostředků, 
které byly příslušným OR přiděleny ve třech posledních letech (2005 – 2007), a 
finančních požadavků nových grantových projektů podaných k dané OR pro rok 2008. 
Podíly celku (tj. objemu prostředků, které lze v roce 2008 rozdělit) pro jednotlivé oborové 
rady byly vyčísleny tak, že hodnotám z posledních tří let byla přidělena váha 0,7 a 
požadavkům nových grantových projektů váha 0,3. Tímto způsobem se zohlední finanční 
vývoj za poslední tři roky v jednotlivých vědních oborech, které jsou do oborových rad 
začleněny, a také jejich, finančně vyjádřené, požadavky (trendy) pro další kolo grantové 
soutěže. 

4. Předsedové OR 7, OR 8, OR 9 a RMP navrhli, aby přechod mezi stávajícím a novým 
systémem rozdělování finančních prostředků byl pozvolný s rozvržením do tří let. 
Nedošlo by tak, podle jejich názoru, k výraznému poklesu přidělených finančních 
prostředků pro rok 2008 v těchto OR. 

5. Po velmi rozsáhlé diskuzi přistoupilo RPGA k hlasování o novém postupu při rozdělování 
finančních prostředků. Protinávrh zástupců humanitních a společenských věd nebyl přijat 
zejména proto, že k poklesu finančních prostředků dochází vesměs pouze ve srovnání 
s rokem 2007, a to téměř ve všech OR, naopak při srovnání s rokem 2006 dojde 
k nezanedbatelnému nárůstu. Ze 14 přítomných členů RPGA byly 4 hlasy pro protinávrh, 
9 hlasů proti, 1 člen se hlasování zdržel. Původní návrh předložený Předsednictvem GA 
AV (PGA) byl schválen 8 hlasy, 4 hlasy byly proti, 2 členové se zdrželi hlasování. 

6. Dalším bodem jednání RPGA bylo hlasování o poměru vah mezi předběžným 
hodnocením panelem a hodnocením oponenty při sestavování pořadníků návrhů 
grantových projektů. Po zkušenostech z minulých veřejných soutěží navrhlo PGA, aby 
poměr vah zůstal beze změny, tj. 80 % (posudky) : 20 % (panel). Všech 14 přítomných 
členů RPGA hlasovalo pro tento návrh. 

7. Předseda GA AV podal informaci o počtu vypracovaných posudků ke dni 8. 10. 2007, 
přehledná tabulka je přílohou tohoto zápisu. Konstatoval, že alarmující je situace zvláště 
v oblasti humanitních a společenských věd, kde jsou stále projekty bez jediného, případně 
pouze s jedním, vypracovaným posudkem. V mimořádných a patřičně odůvodněných 
případech (např. již bylo požádáno více jak 10 posuzovatelů nebo vzhledem k vysoce 
specializované problematice není již další odborník k dispozici) bude GA AV akceptovat 
pouze dva posudky na projekt, z nichž jeden může v krajním případě vypracovat člen OR. 



8. V závěrečné diskuzi zazněly např. návrhy na omezení počtu podaných přihlášek jedním 
navrhovatelem, omezení výše požadovaných investičních prostředků, aby projekty 
s nízkým ročním rozpočtem nebyly zasílány oponentům nebo zařazení slovenských 
oponentů do kategorie oponentů tuzemských. Tyto návrhy však není možné akceptovat, 
protože nejsou v souladu se současnou legislativou. 

9. Závěrem poděkoval Dr. Gabriel členům RPGA za náměty a návrhy na zlepšení činnosti 
GA AV. 

 
 

 
Zapsaly: A. Černá       Schválil: J. Gabriel 
 J. Skřivanová 


